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נוהג  גדולתו  כל  עם  אשר  לאדם  מעלה 
בענוה ומבטל עצמו בפני זולתו !

נלמד מהפסוק: "ונחנו מה כי תלינו עלינו" (פרק טז-ז)
שאני  בשעה  שאפילו  בכם  חשקני  לישראל  הקב"ה  להם  אמר  חז"ל:  ואמרו 
משפיע לכם גדולה אתם ממעטין עצמכם לפני. נתתי גדולה לאברהם אמר לפני 
"ואנכי עפר ואפר". למשה ואהרן, אמרו "ונחנו מה". לדוד, אמר "ואנכי תולעת 
ולא איש". עוד אמרו: גדול שנאמר במשה ואהרן יותר ממה שנאמר באברהם, 
דאילו באברהם כתיב "ואנכי עפר ואפר" [שיש בהם ממשות כלשהי] ואילו במשה 
ואמר רבא... אין העולם מתקיים אלא בשביל משה  "ונחנו מה".  ואהרן כתיב 

ואהרן. כתיב הכא "ונחנו מה" וכתיב התם "תולה ארץ על בלימה" (חולין פט.).

שנינו (באבות פ"א מ"א) "משה קיבל תורה מסיני". ולכאורה: מדוע לא 
(בקדושת  זצ"ל  רבי לוי יצחק מברדיטשוב  ומבאר הצדיק  "בסיני"?!  כתוב 
לוי), בהקדם השאלה: היאך זה שמשה רבינו, שהיה העניו מכל אדם, ולכן 
השתמט מלהוציא את בני ישראל ממצרים באומרו "מי אנכי כי אלך"... 

היה מוכן שתינתן התורה על ידו ולא סירב מחמת ענוותנותו?!

אלא התשובה: "מסיני"! למד משה מהר סיני, שהתורה לא ניתנה על ההרים 
הגבוהים והמכובדים אלא דוקא על הר סיני הנמוך והשפל שבהרים, והבין 

מכך שראוי שתנתן התורה על ידו שכן גם הוא השפל והגרוע שבאנשים.

בדרך זו ביאר גם רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל (בספרו בן יהוידע) את אמרת 
דוד המלך ע"ה "אשא עיני אל ההרים מאין יבוא עזרי" כלומר: אשא עיני על 
ההרים הגבוהים והרמים שלא זכו לקבל עליהם את התורה, מהטעם שביארו 
חז"ל. וממילא אבין מזה כי מ"אין" ממדת הענוה שאדם חושב עצמו ל"אין" 

ומשים עצמו כמי שאינו, ממדה זו "יבוא עזרי" ואזכה לכל הטוב.

בדרך זו מובא גם בספה"ק לתרץ קושיות נוספות: למה לא אמר התנא "משה 
קיבל תורה מהקב"ה?! ועוד: מה נפ"מ לנו מאיזה מקום קיבל משה את התורה?!

את  רבינו  משה  שקיבל  הסיבה  שכל  בזאת  ללמדינו  התנא  בא  אלא 
התורה, נבעה מאותה מעלה של הר סיני שהיה נמוך שבהרים, וכך משה 

שהיה העניו והשפל מכל האדם לכן זכה שתנתן התורה על ידו.

ולמדנו מכאן עד כמה חייב אדם להתרחק מהגאוה ובפרט כשבא ללמוד 
תורה, שכן הגאוה היא ההפך מהתורה. ולכן לא ניתנה התורה על ההרים 
הגבוהים מפני הגאוה שהיתה בהם שנעקרו ממקומותיהם ומיהרו למדבר 

כדי שתנתן התורה עליהם. לא כן נהג הר סיני.

הוא שנאמר (תהלים סח) "ההר חמד אלוקים לשבתו" מדוע חמד השי"ת 
את ההר? מפני "שבתו" שישב ולא רץ כשאר ההרים מפני ענוותנותו.
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כל  לו  שיספק  בה'  לבטוח 
צרכו. ישמח בחלקו ולא ידאג 

דאגת המחר !
נלמד מהפסוק: "הנני ממטיר לכם לחם 
יום  דבר  ולקטו  העם  ויצא  השמים  מן 

ביומו למען אנסנו" (פרק טז-ד)
ופירש רש"י (מהמכילתא): "דבר" יום ביומו - צורך 
לצורך  היום  ילקטו  ולא  ביומו,  ילקטו  יום,  אכילת 
מחר". עוד אמרו חז"ל (במכילתא): דבר יום ביומו - 
אלעזר  רבי  היה  מכאן  פרנסתו,  ברא  היום  שברא  מי 
המודעי אומר: כל מי שיש לו מה יאכל היום, ואומר 

מה אוכל למחר, הרי זה מחוסר אמנה".

של  מזונותיו  "כל  טז.):  (ביצה  חז"ל  אמרת  ידועה 
הכיפורים  יום  ועד  השנה  מראש  לו  קצובים  אדם 
יש  וא"כ  וכו'.  טובים"  וימים  שבתות  מהוצאת  חוץ 
לתמוה, למה קבעו לנו אנשי כנסת הגדולה להתפלל 
על הפרנסה בכל ימות השנה, הרי זה לכאורה תפלת 
שוא, שהרי בכל מקרה מזונותיו של אדם קצובים 

ומוכנים בעבורו כבר מתחילת השנה?!

ונראה לנו ליישב, דאף כי אמנם מזונותיו של אדם 
קצובים לו מראש, אבל עדיין לא ברור כיצד יקבל 
ובאיזו צורה, האם  את מזונותיו אלו, באיזה אופן 
וכיו"ב.  בקושי או בקלות, האם בשמחה או בצער, 
ובמה זה תלוי? זה תלוי בעד כמה הוא מאמין ובוטח 
כמה  ועד  ממנו,  רק  לו  קצובין  שמזונותיו  בהשי"ת 

סמוך ובטוח בו שיספק לו כל צרכיו.

ורואים זאת מפורש בפסוקי התורה, שאופן קבלת 
שנאמר  כפי  בה',  בטחונו  בדרגת  תלוי  המזונות 
לשובע...  "ואכלתם  יט-כא)  -כה,  (ויקרא  בפסוקים 
וכי תאמרו מה נאכל בשנה השביעית.... וצויתי את 
ברכתי". והקשו המפרשים: וכי אם לא ישאלו "מה 
נאכל בשנה השביעית" לא יצוה הקב"ה את ברכתו, 

ומדוע תלה את ברכתו ב"כי תאמרו"...?!

נאכל"  "מה  ישאלו  לא  שאם  הספורנו,  ופירש 
יקויים בהם "ואכלתם לשבוע" - שיהיו הפירות רבי 
המזון, כענין שהיה בעומר שהיה מספיק לגדול כמו 
במעיו",  ומתברך  קמעה  "אוכל  ז"ל  כאמרם  לקטן 
וממילא יספיקו פירות השישית גם לשביעית. ואולם 
אם "יאמרו מה נאכל" כלומר: כאשר יסופק הדבר 

באיכותו,  מספיק  המעט  שיהיה  יבטחו  ולא  אצלם 
באופן  השנים"  לשלוש  התבואה  את  "ועשת  או-אז 

שתשבע העין מראות, ואז תספיק הכמות.

שגורם  הבטחון  שחוסר  מדבריו,  למדים  נמצאנו 
לשאול "מה נאכל", מקלקל את אופן קבלת המזונות, 
שאם בבטחון מלא ומוחלט היו מקבלים את אותם 
מזונות שנקצבו להם, בצורה קלה נעימה ונוחה, הרי 
שבחוסר הבטחון, שבא לידי ביטוי בשאלות ובהבעת 
הספקות, מקבלים את המזונות בכמות גדולה הנראית 
לעין, שאז יצטרכו לטרוח בהכנת המזונות מתבואת 

השדה הרבה יותר, מאשר אם היה זה באיכות.

מעתה, נוכל להבין מדוע תיקנו להתפלל על הפרנסה 
בכל ימות השנה, אף שמזונותיו של אדם קצובין לו 
לפי שהתפלה היא אמת-מדה לבטחונו של  מראש, 
האדם בבוראו, שבתפלתו מראה שמשליך על ה' יהבו 
ומכיר שהוא המספק לו פרנסתו, ושהכל תלוי בו ולא 
ביגיע כפיו. וכפי שפירש רבינו יונה ז"ל (ברכות ד: על 
הרי"ף) שמכיון שמזכיר גאולת מצרים ומתפלל מיד, 
מראה בזה שבוטח בה' בתפלה, שמי שאינו בוטח 
והרי מדת  וכפי שביארנו.  צרכו.  אינו מבקש ממנו 
הבטחון זו חיונית היא לאדם, כדי שיקבל מה שנקצב 

לו באפן הקל, המבורך והמשובח ביותר.

[לפי"ז, נוכל לבאר בדרך צחות את אמרת חז"ל: 



"קשין מזונותיו של אדם כקריעת ים סוף", באופן שבטחונו אינו שלם בה' (כמצב בני 
ישראל קודם קריעת ים סוף), שאז מקבל את שנקצב לו בדרך הקשה...]

לאור האמור, נוכל להבין היטב גם את את מה ששנינו (במשנה קידושין פב.) בנושא 
הפרנסה: "לעולם ילמד אדם את בנו אומנות נקיה וקלה, ויתפלל למי שהעושר והנכסים שלו, 
שאין אומנות שאין בה עניות ועשירות, שלא עניות מן האומנות ולא עשירות מן האומנות 

אלא הכל לפי זכותו".

ולכאורה תמוה: אם בין כך או כך, מקבל מן האומנות רק לפי מה שנקצב לו בזכותו, 
מדוע נצרך להתפלל ל"מי שהעושר והנכסים שלו", מה תועיל לו התפלה, הרי ממילא לא 

יכול לשנות את גזירת העניות או העשירות שנקצבה לו?!

אכן לפי היסוד שכתבנו, התועלת מהתפלה באמת אינה על גודל הפרנסה שתהיה יותר 
משנקצב לו, אלא התפלה מועילה לו לכך שיוכל לקבל את שנקצב לו, באמצעות "אומנות 
"נקיה וקלה" בלבד, ולא יזדקק להכביד על עצמו באומנות קשה, מסובכת ומפוקפקת, כי 
בכך שתולה בטחונו ויהבו בהשי"ת, זוכה להתברך מכל אומנות, אף קלה ונקיה, כאמור.

את יסוד הדברים, רואים אנו מפורשות בפסוקי פרשת המן שבפרשתינו, כי מצד אחד 
נאמר "וימדו בעומר ולא העדיף המרבה והממעיט לא החסיר איש לפי אכלו לקטו" (טז-

יח) ופירש רש"י: יש שלקטו הרבה ויש שלקטו מעט, וכשבאו לביתם ומדדו בעומר איש 
איש מה שלקטו, מצאו שאין עודף או חוסר מעומר לגולגולת. א"כ לפי"ז הרי היו צריכים 
לטרוח בלקיטה כולם בשוה, אלא שבפועל לא כן היה, אלא היה כאלו שנאלצו לטרוח 

הרבה יותר והיו שטרחו בקל כפי שאומרים חז"ל, ומדוע?

דרך  בדיוק, אך  לו  קיבל את הקיצבה הראויה  כי כל אחד  הוא שאמרנו, שאף  אלא 
ההשתדלות להשיג זאת בלקיטה קלה או קשה. היתה שונה מאדם לאדם, הכל לפי דרגת 

בטחונו של כל אחד ואחד.

וזה מה שדורשים חז"ל (סוטה מח:) בפסוק "דבר יום ביומו" (טז-ד) ש"כל מי יש לו 
פת בסלו ואומר מה אוכל למחר אינו אלא מחוסר אמנה". ומבאר המהר"ל מפראג 
זצ"ל (בחידושי אגדות), משום שאם היה מאמין בהשי"ת שמפרנס את עולמו, לא היה 
שואל, "מה אוכל למחר". ודבר זה, שלא מאמין בהשי"ת שמפרנס עולמו ללא כל חסרון, 
יגרום שגם בעולם הבא יהיה שולחנו קטן. עכ"ד. [אלא שאנו מוסיפים, שגם בעולם הזה 

מקלקל את הברכה שבפרנסתו כפי שמצאנו בשמיטה בפסוק "וכי תאמרו מה נאכל"]

עוד אפשר לתרץ את הקושיה שפתחנו בה [מדוע צריכים להתפלל על הפרנסה כל 
זצ"ל  הרמח"ל  עפ"י מה שכתב  לו כבר מתחילה השנה]  מזונותיו קצובים  השנה, הרי 
(בספר מסילת ישרים - כא) בזה"ל: "וכבר היה האדם יכול להיות יושב ובטל, והגזרה 
היתה מתקיימת (של מה שנקצב לו), אם לא שקדם הקנס לכל בני האדם "בזיעת אפיך 
תאכל לחם", אשר על כן, חייב אדם להשתדל איזה השתדלות לצורך פרנסתו, שכן גזר 

המלך העליון".

לפי"ז מובן היטב מדוע תיקנו להתפלל על הפרנסה, זאת כדי שתחול הברכה במעשה ידינו 
כמש"כ "וברכך בכל אשר תעשה", וגם משום שהתפלה עצמה היא חלק מאותה השתדלות 

של "בזיעת אפיך תאכל לחם". (כפי שהוכחנו בספרנו "איש לרעהו" ח"ב עמ' רי"ג).

להשמע  התורה.  חכמי  של  בכוחם  להאמין 
להוראתם ולעשות כעצתם !

נלמד מהפסוק: "ויעשו כן" (פרק יד-ה)
וכתב רש"י: להגיד שבחן, ששמעו לקול משה ולא אמרו היאך נתקרב אל רודפינו, אנו 

צריכים לברוח, אלא אמרו: אין לנו אלא דברי בן עמרם! (מכילתא)

ישראל  רבי  האדמו"ר  כ"ק  פעם  הוכיח  חכמים,  של  כוחם  ורב  גדול  כמה  עד 
מגור זצ"ל בעל הבית ישראל, בשם הצדיק רבי אלימלך מליז'נסק זצ"ל בעל הנועם 
אלימלך, ממה שהכריעו חז"ל, כי בעל שספינתו טבעה במים שאין להם סוף, עדיין 

אשתו אסורה להנשא לאחר. שמא חי הוא.

והרי דמעות רבות של עגונות נשפכו על דין זה במשך הדורות, ואשר בשל כך 
כדי  דרך  איזושהי  ישנה  לבדוק האם  כדי  הרבה,  להתייגע  התורה  גדולי  נזקקים 

להתיר את האשה מכבלי עגינותה. מדוע אסרו זאת חז"ל?

תירץ זאת רבי אלימלך באופן נפלא, שאילו חז"ל היו מכריעים במים שאין להם 
סוף, שהאשה מותרת והיינו שהבעל מת, היו גורמים בכח הכרעתם, שאכן לא היה 
לו לבעל כח וזכות להנצל, שהרי כך הכריעו החכמים שהוא אינו חי. וגדול כח 

הכרעתם של חכמים אף להשפיע ולשנות את המציאות העכשוית!

אבל לאחר שהכריעו שמדינא דרבנן הריהו כחי לכל דבריו, נתנו לו בזה את הכח 
עפ"י התורה להנצל ולחיות. וע"ז הוסיף הבית ישראל שזוהי כוונת התנאים ר"ע ור"ט 
שכשנצלו מהים, אמרו "כמה גדולים דברי חכמים שאמרו במים... שאשתו אסורה". 
והניני שקבעו זאת בבריאה, שכך יקרה! [וכך גם  יש לפרש לענין איסור הטיית הנר].



לנו  מותר  היה  אם  מידה.  קנה  בכל  מדהים.  הבא  הסיפור 
לפרסם את השמות הנמצאים אצלנו במערכת, הוא היה מדהים 
פי אלף, אך 'ההכרח לא יגונה'. מכיוון שהסיפור התרחש לפני שנה 

בלבד, שינינו מעט פרטים כדי למנוע חשיפה.

ומדובר  השולח,  מספר   - הישיבה  ראש  של  בחדרו  ישבתי 
בישיבה חשובה בארצנו הקדושה. לפתע נשמעה דפיקה על הדלת, 
נכנס בחור וביקש דבר-מה מראש הישיבה. בעוד הבחור נמצא 
בחדר, אומר לי ראש הישיבה. לבחור היקר הזה קוראים --- עוד 

מעט אספר לך עליו סיפור!

מיד כשיצא, פתח וסיפר. כאשר הגיע הבחור הזה לגיל שידוכים, 
הוא ניגש אלי ואמר כדברים האלה: אני יודע שהעניין של דירות 
הוא נושא כלכלי "כבד" מאוד, וההורים שלי צריכים להשיא לא 
רק אותי... הגעתי למסקנה שהן מצד הדרך הנכונה לפי התורה 
בכלל, והן מצד "כיבוד אב ואם" בפרט, אינני רוצה לקבל דירה 

וגם לא רוצה שידרשו עבורי דירה...

אמר לו ראש הישיבה: "תשמע, אתה בחור טוב, אני מבין שאתה 
בעל מדות ואתה לא רוצה לדרוש דירה - אולי מי שדורש דירה 
הוא "ההפך מבעל מדות" אבל בכל אופן, קיימים אנשים שיש 
להם ואולי רוצים לתת דירה לבתם שתנשא לך כדי לעזור לך 
לשקוד על התורה מבלי עול, מדוע עליך לצאת מראש בהצהרה 

כזו כובלת: "אני לא רוצה לדרוש - ואני לא רוצה שיתנו עלי!"...

בן  "אנטי  זה  דירה  לדרוש  וגמור.  מנוי  בשלו.  הבחור  אבל 
תורה", וגם כאשר מציעים לך דירה, הרי זה תמיד נובע מתוך 

לחץ מתון - או בלתי מתון...

- ואיפה תגור? אתה חושב להמשיך ללמוד, לא?

בה  בעיר  ואתגורר  לתורה,  ולהתמסר  להמשיך  מתכוון  אני 
השכירות הכי נמוכה. בכל מקום אפשר לעמול בתורה, ובמקומות 

הרחוקים אפילו יותר קל לאשה למצוא עבודה!

* * *

ממשיך ראש הישיבה ומספר: יום אחד ניגש אלי אברך שאיני 
מכירו וביקש לדבר עמי. הטתי אוזן לשמוע מה בפיו. "יש לי שתי 

בעיות, הראשונה בת שהגיעה לשידוכים".

והשנייה - השלים ראש הישיבה את המשפט - שאין לך כסף...

 "כמעט נכון. השנייה, שיש לי כסף".

? ? ?

אני  מכך.  יודע  לא  בעולם  אחד  אף  אבל  כסף,  לי  "יש 
אתה  שכאשר  משום  הראשונה  סיבות,  משתי  זאת  מסתיר 

גורם  זה  ילדיך,  עבור  שלימה  דירה  החופשי  מרצונך  מציע 
לחלק מהאנשים לתהות אודות הסיבה לכך. האם יש להם איזה 

מום-נסתר? הילדים שלי ברוך השם טובים, ולא זקוקים לכסף 
כדי להצדיק את קיומם..."

"הסיבה השנייה - והעיקרית - משום שאני חושב שאצל ילדים 
שגדלים בבית עם כסף, יש פחות מוטיבציה להשקיע בלימוד. לא 
פעם משקיע ילד, או בחור, בלימוד ובעבודת המידות, בכדי שיהיה 
לו "מעמד" חברתי - ומתוך שלא לשמה בא לשמה. אבל לילדים 
עם כסף כבר יש בלאו הכי "מעמד" - נשאלת השאלה: איך אני 

יכול להציע כסף בלי שאף אחד יֵדע מזה?!"

יש לי רעיון! השיב ראש הישיבה - - -

* * *

זה אולי לא היה השידוך הראשון שהציע ראש הישיבה לאחד 
מתלמידיו, אך זה בוודאי היה המוצלח שבהם. הם נפגשו מספר 

פעמים, ונוכחו לראות שענבי הגפן בענבי הגפן.

לפני שנפגשו ההורים על מנת לסכם את הסידורים הכספיים, 
הדריך ראש הישיבה את האברך - אבי הבת איך לנהל את כל 

הנושא ה"כספי" מבלי שהשידוך "יעלה על מוקש".

במגביל ביקש הבחור לשתף את הוריו במחשבה שמתגבשת 
אצלו מזה זמן, ומבקש את הסכמתם להחלטתו החד-משמעית 
שהבין  מה  שלפי  וסיפר  הוסיף  אף  הוא  כלום.  לדרוש  שלא 
במהלך הפגישות, גם אין בדיוק ממי לדרוש... הוא סיפר להם 
זול - ולהמשיך  וגמור עמו להתגורר בשכירות במקום  שמנוי 

להתייגע בתורה.

ההורים אכן נפגשו ונושא הדיור לא עלה אפילו ברמז.

לבחור  "השווער"  מודיע  האירוסין,  לאחר  קצרה  תקופה 
כבדרך-אגב שיש לו עבורם דירה מוכנה. אך הוא לא מעוניין 
להרחיב בנושא לא עכשיו, ולא בהזדמנות אחרת. סתם ולא 

פירש.

! ! !

* * *

תראה מה זה - סיכם ראש הישיבה בהתפעלות. בחור נוטל 
וגמור עמו לא ליפול על  יוזמה, מחליט לכבד את הוריו, מנוי 

כתפי אף אחד, ואיננו מפחד לקחת אחריות על עצמו.

ובמה זכה? גם בשידוך ממשפחה אידאולוגית שהנושא הכספי 
להמשיך  לו  שתאפשר  במציאות  וגם  לתחום".  "מחוץ  אצלה 

לשקוד על התורה והעבודה בלי עול!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?

ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל



מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל
רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402 טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812

"חייב אדם לטרוח בדרישת טוב לעמו ולשקוד בעמל נפשו על תקנת חברו, אם דל ואם עשיר, וזאת מן 
החמורות ומן העיקרים הנדרשים מן האדם... וחייב אדם לחשוב מחשבות ולהעלות עצות הגונות ומתוקנות 

לחברו, וזה אחד מעיקרי דרכי גמילות חסדים"... (רבינו יונה שע"ת שער ג-יג,נד)

המשך בעמוד הבא



גם שם כבר היה סגור.

* * *

ראיתי אותו.

ניצב  מושפל.  חוזר  כך,  כל  "הנכבד"  האדם  את  אותו.  ראיתי 
מדוכדך ברחוב, ומוחו קודח בשאלה הכפייתית: מאיפה משיגים 

סיגריות?

לא תאמין איזה פתרון עלה לו בראש!

הוא החל לצעוד נמרצות בהמשך הרחוב. זיהה תחנת אוטובוס 
והחל לרחרח סביבה. הוא ידע כמו כולנו, שאנשים שממהרים 

לעלות לאוטובוס משליכים בסביבה סיגריות כמעט שלמות...

הנכבד הלזה גחן על האספלט - כמו ילד שמצא ברחוב מצבור 
ארוכים  הכי  בדלים  שלושה-ארבעה  אסף  נדירות...  גוּלוֹת  של 

והחל למצוץ אותם בלהט.

זה היה מגוחך. טראגי יותר ממצחיק - מצחיק יותר מטראגי. הזה 
האיש שכה היה נערץ בעיני?!...

הוא עלה אלינו הביתה, ומאחר שכבר זכה ב"מוצץ" שלו שכב 
לישון ונרדם מיד.

* * *

אני - לא נרדמתי.

המחזה לו הייתי עד טלטל אותי.

משועבד  כה  לכאורה,  חשוב  כה  שאדם  מהמחשבה  נסערתי 
לסיגריה. הוא מעיר שכנים עבורה, מטלטל את עצמו למרחקים 
ומשומשות  מלוכלכות  סיגריות  לאסוף  הכביש  על  שגוחן  עד 

[איכס! טפוּ!]

כבר הייתה לי תשובה לשאלה: למה לא לעשן?

* * *

גדלתי וזכיתי לשוב לכור מחצבתי. לגדל דורות ישרים. בהזדמנות 
ר"י  זצ"ל,  שר  אייזיק  יצחק  רבי  מרן  של  דבריו  את  שמעתי 
סלבודקה, אודות הסתירה המובהקת שבין עישון ל"גדלות האדם" 

- איך שהוא צודק!

לימים נחשפתי למאמרו הנפלא בענין של הגה"צ רבי יצחק פנחס 
(נדפס  ישראל'  'אור  דישיבת  רוחני  מנהל  שליט"א,  גולדווסר 
בספר 'קדוש ונורא שמו', סוף מאמר ס"ו) שמרחיב מאוד בנושא 

לתועלת הבחורים היקרים.

המשך - למה לא לעשן !


